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Papier so slovami

Naši starí rodičia si ešte pamätajú časy, keď boli 
noviny jediným a veľmi ceneným zdrojom informácií. Často si ich preto uchovávali 
a vystrihovali z nich zaujímavé informácie, recepty či inzeráty. 

V súčasnosti v podstate neexistuje informácia, ktorá by sa nedala vyhľadať digitálne, 
bez ohľadu na jazyk, akým bola napísaná. S renomovanými tlačovými agentúrami 
a verejnými inštitúciami súperia amatérske webstránky alebo sociálne siete. Zámery 
pisateľov a výsledky ich práce sú rôzne. Vážim si tých, ktorí pristupujú k faktom 
zodpovedne a overujú si ich pravdivosť z viacerých zdrojov. 

Slovo vytlačené na papieri má oproti digitálnej podobe inú váhu. Niekedy doslova. 
Noviny alebo časopisy stoja a padajú na spolupráci viacerých autorov, vytvárajú 
priestor pre iný názor, iný uhol pohľadu, vyvolávajú diskusiu a podnecujú kritické 
myslenie. 

Presne s takýmto zámerom pre vás naša redakcia tieto noviny vytvorila. Pre nás nie 
je Zumag iba povinnou formalitou. Je to výsledok nášho snaženia za celý semester. 
Vďaka tejto práci sme sa veľa naučili. Aj o sebe. 

Ľudia majú rôzne záujmy v mnohých oblastiach. Rozhodli sme sa preto pre široký 
záber, spojili minulosť s prítomnosťou, oslovili sme zaujímavých ľudí na rozhovor, 
prinášame niekoľko aktualít (aj keď v čase vydania už to budú „starinky“) a oprášili 
sme niekoľko historických udalostí. 

V tomto čísle spolu s Tamarou bližšie spoznáte Veľkú Britániu a jej hudobné legendy, 
do histórie investigatívnej žurnalistiky vás vtiahne Viktória s príbehom o Nellie Bly, 
dozviete sa o (ne)dodržiavaní ľudských práv v Iráne od Raziyeh Taherkhani, s Mar-
tinom nakuknete na futbalový zápas medzi Ružomberkom a Považskou Bystricou, 
Natália vám prezradí, prečo emigrovala z Ukrajiny práve na Slovensko a samozrejme 
mnoho ďalšieho. 

Za celú redakciu dúfam, že vás naše články zaujmú a budeme radi, ak sa zapojíte 
medzi nás a budete s nami zdieľať vaše názory, nápady a pocity. Želáme vám príjem-
né čítanie a nezabudnite, že to čo držíte v ruke, je stále iba papier. Slová na ňom 
skladáme my, autori, ale aj vy, čitatelia. 

Matej Kaščák
šéfredaktor

foto: Zuzana Šulíková
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Spravodajstvo     

Filozofickú fakultu povedie do konca 
marca Marek Babic

Po odstúpení dekana Mareka Babica z funkcie 
vyhlásil Akademický senát fakulty voľbu 
nového kandidáta na dekana. Jeho meno by 
malo byť známe v decembri roka 2022. Keďže 
členovia akademickej obce nenavrhli nikoho, 
rektor poveril vedením fakulty Mareka Babica 
do konca marca 2023.

▶ Anton Kubík

Marek Babic bol dekanom 
fakulty 7 rokov. Svoje 
funkčné obdobie predčasne 
ukončil odstúpením v roku 
2022. Akademický senát 
Filozofickej fakulty (AS 
FF) vyhlásil počas zimného 
semestra dvakrát voľbu 
kandidáta na dekana, v ob-
och prípadoch bezúspešne. 

Rektor Jaroslav Demko na návrh AS FF poveril vedením 
fakulty odchádzajúceho dekana Mareka Babica, a to do 
31. marca.

Výmena nastala vo funkciách prodekanov. Prodekankou 
pre výchovu a vzdelávanie sa stala Paulína Kováčová. 
Funkciu prodekana pre vedu a doktorandské štúdium 
zastáva po novom Terézia Rončáková. Prodekanov podľa 
štatútu fakulty vymenováva dekan po súhlase AS FF. 

Paulína Kováčová pôsobí na fakulte ako vysokoškolský 
pedagóg a v centre akademickej prípravy. Docentka 
Rončáková pôsobí na katedre žurnalistiky a taktiež je  
členkou vedeckej rady fakulty a univerzity. Má za sebou 
množstvo výskumov a publikácií, predovšetkým v oblasti 
novinárskych žánrov.   

Dekan stojí na čele fakulty. Jeho práva a povinnosti určuje 
zákon o vysokých školách, štatút univerzity a štatút fakul-
ty. Zodpovedá sa podľa charakteru veci rektorovi a AS FF 
KU. Podáva návrhy vnútorných predpisov, rozhoduje aj o 
prijatí študentov na fakultu a určuje zloženie komisií na 
štátne skúšky.
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Referendum 2023 je neplatné, účasť             
nedosiahla ani 30%

Referendum sa stalo neplatným po tom, ako 
Štatistický úrad zverejnil volebnú účasť, ktorá 
nedosiahla požadovaných 50%.

▶ Matej Kaščák

V sobotu 21. januára 2023 sa konalo referendum, 
ktorého sa zúčastnilo 27,25% občanov Slovenskej re-
publiky. Aby však bolo uznané ako platné, musela by 
byť volebná účasť prinajmenšom 50%. To je v prepočte 
na obyvateľov približne 2,2 milióna. 
Referendová otázka bola formulovaná nasledovne:
„Súhlasíte s tým, že predčasné skončenie volebného 
obdobia Národnej rady Slovenskej republiky je možné 
uskutočniť referendom alebo uznesením Národnej rady 
Slovenskej republiky, a to zmenou Ústavy Slovenskej 
republiky?“

Aj napriek neplatnosti referenda s otázkou súhlasilo 
približne 97% voličov, pričom najvyššia účasť bola v 
Trenčianskom kraji (36%) a najnižšia v Bratislavskom 
(21%). 

Veronika Remišová (Za ľudí) sa neskôr vyjadrila, 
že podľa nej bolo referendum od začiatku politickou 
kampaňou Roberta Fica a Petra Pellegriniho a dodala, 
že „keď prehrajú riadne voľby, neváhajú ošklbať ľudí 
v referende o desať miliónov eur; Pellegrini aj Fico za 
tieto vyhodené peniaze nesú zodpovednosť.“ Robert 
Fico (Smer) sa však na situáciu pozeral z inej strany: 
„Včera došlo k referendovým urnám 1,2 milióna voličov, 
ktorí do referenda prišli s jasnou víziou. Vedeli, že chcú 
predčasné parlamentné voľby, vedeli, že chcú zmenu,“ .

K situácií sa vyjadrila aj prezidentka Čaputová, ktorá aj 
napriek neplatnosti referenda apeluje na zmenu ústavy. 
„Aj keď je referendum neplatné, vzhľadom na aktuálnu 
vnútropolitickú krízu je nevyhnutné, aby poslanci čo 
najskôr prijali zmenu ústavy o predčasných voľbách v 
parlamente.“
Po zverejnení výsledkov predseda štátnej volebnej komi-
sie Ladislav Orosz potvrdil, že referendum prebehlo v 
súlade so zákonom a neobjavili sa žiadne informácie, 
ktoré by jeho výsledok spochybnili.

foto: ff.ku.sk



5

Akademický senát Filozofickej fakulty (AS FF) je sa-
mosprávnym zastupiteľským orgánom; člení sa na 
zamestnaneckú a študentskú časť. Mal by mať najmenej 
11 členov, z toho jednu tretinu tvoria študenti. 

Funkcia člena akademického senátu fakulty je 
nezlučiteľná s funkciou rektora, prorektora, dekana, 
prodekana, kvestora a tajomníka fakulty. Funkčné ob-
dobie členov AS FF je najviac štvorročné; jeho zasadnu-
tia sú verejné, a tak sa na nich môže zúčastniť ktokoľvek 
zo študentov alebo zamestnancov fakulty.

Tento rok mali študenti možnosť zvoliť si jedného z 
troch zástupcov v AS FF; stal sa ním študent odboru 
žurnalistika Bc. Jozef Pikula. 

AS FF má kompetenciu schvaľovať na návrh dekana 
vnútorné predpisy fakulty. Členovia senátu tiež môžu 
zvoliť kandidáta na dekana, prípadne navrhovať odvol-
anie dekana z funkcie, a schvaľovať návrh rektora na 
odvolanie dekana. 

Ak by vás zaujímalo viac podrobnosti o akademickom 
senáte, všetky potrebné informácie nájdete na stránke 
školy. 

Voľby do Akademického senátu 
Filozofickej fakulty KU 2022

15. 11. 2022 sa na našej fakulte uskutočnili voľby. 
Študenti si mohli zvoliť, kto ich bude zastupovať 
v Akademickom senáte Filozofickej fakulty.

▶ Ľudmila Kisková

„V záujme zlepšenia komunikácie a vzťahov s 
verejnosťou som vo svojom pracovnom programe vy-
tvoril priestor na pravidelné stretnutia s občanmi. Každý 
má možnosť prihlásiť sa ku mne na osobné stretnutie 
na mestskom úrade, kde občania môžu prejednať témy, 
ktoré ich zaujímajú,“ týmito slovami reagoval primátor 
Ľubomír Kubáň na podnety od občanov, ktoré sa kopia 
na úrade.

Mesto sa týmto spôsobom snaží vyjsť občanom v 
ústrety, keďže zatiaľ neexistuje digitálna platforma, 
ktorá by umožňovala rozhovor o problémoch či ne-
dostatkoch medzi štyrmi očami. Teraz budú mať 
možnosť diskutovať o ich potrebách priamo s najvyšším 
predstaviteľom a dostane sa im tak väčšieho priestoru.

Prihlásiť sa však musia prostredníctvom webovej 
stránky mesta, kde okrem iného nájdu aj množstvo i-
ných informácií a aktualít. 

Najbližšie stretnutia sú naplánované na 7. a 14. februára, 
ďalšie termíny budú priebežne aktualizované a včas 
zverejnené na webe. 

Na každé osobné stretnutie je vymedzený čas ma-
ximálne 30 minút a záujemca o rozhovor nebude môcť 
využiť viac ako jeden termín počas jedného dňa. 

Ružomberok pokračuje v tradícií – 
občania sa môžu stretnúť s primátorom

Mesto Ružomberok plánuje aj v roku 2023 
pravidelné stretnutia primátora s občanmi, 
cieľom sú osobnejšie kontakty.

▶Matej Kaščák

Primátor mesta Ružomberok 

foto: otvorene.info

Spravodajstvo     

foto: ku.sk



Komentár     Pád vlády

Slovenskej vláde bola vyslovená nedôvera

15. decembra 2022 padla vláda Slovenskej republiky. V pléne Národnej rady Slovenskej republiky za 
nedôveru hlasovalo 78 poslankýň a poslancov. Hlasovaniu predchádzalo veľa obštrukcií. Parlamentné 
strany a zoskupenia, okrem OĽaNO a SaS, vidia východisko v predčasných voľbách. 

▶ Anton Kubík

O vyslovení nedôvery vláde sa pôvodne malo hlasovať v utorok 13. decembra. Predseda poslaneckého klubu OĽaNO 
Michal Šípoš využil každú minútu, ktorú mohol získať na odklad hlasovania a zákulisné rokovania. Nakoniec bolo 
hlasovanie presunuté na štvrtok. Poslanci sa v sále zišli na hlasovanie po 17. hodine, rokovanie bolo viackrát prerušené. 
Aj v utorok, aj vo štvrtok bolo v pléne všetkých 150 poslankýň a poslancov, čo nebýva často. 

Vláda by padnúť nemusela, ak by Tomáš Taraba, Štefan Kuffa a Filip Kuffa nehlasovali alebo by iným spôsobom pád 
vlády nepodporili. Požiadavkou Tarabu a 
Kuffovcov boli predčasné voľby. Predse-
da NR SR Boris Kollár (Sme rodina) síce 
navrhol zaradiť na rokovanie parlamen-
tu zmenu ústavy, ktorá by umožňovala 
predčasné voľby, no proti tomuto proce-
durálnemu návrhu hlasovali koaliční po-
slanci Juraj Šeliga, Miriam Šuteková a 
Jana Žitňanská (všetci Za ľudí). 

Ak by iba tento procedurálny návrh, ktorý 
neznamenal hlasovanie o samotnej zmene 
ústavy, prešiel, koalícia mohla získať čas 
na ďalšie rokovania. Prekvapenie priniesli 
aj ďalší, opäť traja, koaliční poslanci za 
Sme rodina, a to Patrick Linhart, Martin Borguľa a Ján Krošlák, ktorí proti vláde hlasovali. Podľa pôvodných dohadov 
mali byť rozhodujúci aj nezaradení poslanci Slavěna Vorbelová (hlasovala za nedôveru) a Martin Čepček, ktorý sa 
hlasovania nakoniec zdržal. Bez troch poslancov Sme rodina by vláda nepadla. 

V piatok prezidentka v zmysle ústavy vládu odvolala. Boris Kollár začal s predstaviteľmi parlamentných strán rokovania 
o predčasných voľbách. Tie ale bez minimálnej časti poslancov OĽaNO a SaS-ky nemôžu prejsť, pretože zmena ústavy, 
ktorá by umožňovala predčasné voľby, a samotné uznesenie o skrátení aktuálneho 8. volebného obdobia, sú rozdielne 
veci. Opozičné strany, najmä Smer-SD a Hlas-SD sú za čo najskorší termín predčasných volieb. 

Zákon roka, štátny rozpočet, za cenu obrovských ústupkov od hnutia OĽaNO bol schválený a minister financií Igor 
Matovič už nebude ministrom. Poslanci okolo Kristiána Čekovského, ktorí opustili klub OĽaNO, ostávajú v koalícií. 
SaS rozpočet podporila. Na prvý pohľad by sa mohlo zdať, že získať väčšinu 76 hlasov v parlamente by až taký problém 
byť nemusel. Boris Kollár sa ale vyjadril, že tzv. 76-ku podporí, ak sa dohodnú na predčasných voľbách. Otázne je, ako 
Kollár myslí vážne svoje vyjadrenia. 

21. januára sa uskutoční referendum, ktoré najviac politicky podporuje strana Smer-SD. Na tomto referende môžu 
ľudia rozhodnúť za politikov o tom, či budú poslanci „zabetónovaní“ na 4 roky, alebo parlament bude možné rozpustiť 
uznesením či referendom. 

6 foto: www.nrsr.sk
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Temný empat/najnebezpečnejšia osobnosť

Porozumejú pocitom ostatných, ale sami ich necítia. Keď počujeme slovo empat, už dopredu vieme, že 
tento človek je veľmi priateľský, ľudský a chápajúci. Ale čo ak je niekto kognitívny empat? Kognitívna 
empatia je ťažko rozlíšiteľná od normálnej.

▶ Natália Povrazníková

Kognitívny empat veľmi často využíva pocity svojich obetí. Vie, ako sa správať, čo povedať v danej situácii a omnoho 
viac. Byť charizmatický je jeho kúzlo, ktoré neustále využíva iba vo svoj prospech.

Stretnúť sa s týmto človekom asi nikto nechce, no je vysoko pravdepodobné, ale ste ho nielen stretli, ale dokonca ho 
máte vo svojom živote. Možno práve toto bude pre vás impulzom, ako ho vymazať zo života. Samozrejme nie doslova. 
Vymazaním zo života myslím prerušenie kontaktu.

Z výskumu psychologičky Nadje Heyme vyplýva, že z 991 účastníkov boli 19,3% kognitívni empati. Znamená to, že 
boli úspešní nielen ako manipulátori v bežnom živote, ale aj v troch kategóriách temných osobnostných čŕt. S istotou by 
sa dalo povedať, že boli hrdí aj na tento úspech, pretože oplývajú silným narcizmom.

Temná triáda je pojem, ktorý zahŕňa tri najčastejšie negatívne osobnostné rysy, a to machiavelizmus, narcizmus a psy-
chopatiu. Bežný empat má veľmi nízku pozíciu v rebríčku temnej triády, ale zato vysokú mieru nezištnej schopnosti 
vcítiť sa. Temný empat má síce tiež vysokú pozíciu v empatii, ale aj temnej triáde. 

Temný empat sa stáva omnoho viac nebezpečným pre svoje okolie, pretože dokáže ukázať svetu falošnú empatiu, ktorá 
sa len veľmi ťažko rozlišuje od tej pravej. Temný empat používa kognitívnu empatiu; vníma, aké pocity práve cítite, 
hovorí vám, čo chcete počuť, no v zlomku sekundy to dokáže obrátiť proti vám. 

Neexistuje presný návod, ako takýchto ľudí rozpoznať. Určite by ste sa im radi vyhli, a zároveň ich dokázali odlíšiť 
od normálneho empata. Ale predsa: ak máte pocit, že je k vám niekto neprirodzene milý, a pritom nadmieru zvedavý, 
pričom ide takpovediac „pod kožu“, možno si poviete, že je to skvelé, že ste ho odhalili. Lenže, nanešťastie, takto to 
nefunguje. 

Odporučila by som vám sledovať svoje pocity v okolí tejto osoby. Ak sa často cítite bezdôvodne vinný, nedocenený, v 
priebehu pár minút smutný, verte mi, je to veľmi podozrivé. Berte nohy na ramená! 

Komentár     Temný empat

foto: interez.sk



RUŽOMBERSKÉ VIANOCE 2022
▶ Zuzana Šulíková

Opäť bola vo vzduchu čarovná atmosféra 
Vianoc a do Ružomberka po dvojročnej 
prestávke zavítali vianočné trhy. Konali 
sa v centre mesta, hneď vedľa vianočného 
stromčeka a betlehemu. 

Boli sme ich súčasťou a s radosťou sme sle-
dovali, ako sa Ružomberčania tešia, či už z 
kúzelnej atmosféry, alebo z horúceho punču, 
ktorý rozvoniaval celým námestím. 

Novozvolený ružomberský primátor pre 
občanov pripravil nielen bohatý program, ale 
aj nové vianočné osvetlenie v Hýrošovom 
parku. Tomu sa tešili najmä deti, ale určite 
aj dospelí, keďže sa viacerí pri svetelnej 
výzdobe fotili. 

Ružomberské Vianoce trvali osem dní. 
Zúčastnili sa ich aj remeselníci s výrobkami 
z medi, ozdobami z drôtu, skla alebo cínu, 
či sviečkami zo včelieho vosku. Nechýbali 
stánky s nápojmi a rôznymi dobrotami, slad-
kými alebo slanými. Každý deň od 16. ho- 
diny bolo postarané o program, v ktorom si 
mohol nájsť niečo každý. Spievali sa koledy, 
vystupovali deti aj folklórne skupiny, pred-
stavili sa hudobné kapely Kéfas, Elán Tri- 
bute, Gipsy David a mnoho ďalších umel-
cov. 

Tento rok bol veľkou novinkou Primátorský 
punč. Vianočný nápoj sa predával v parku 
Š. Hýroša a každý sa mohol rozhodnúť, 
akú sumu zaň zaplatí. Celý výťažok z tejto 
charitatívnej akcie bol venovaný deťom z 
Ružomberka, ktoré prišli o svojich rodičov. 
Podarilo sa vyzbierať viac ako 3 200 eur; 
táto suma pomohla 27 sirotám a 5 rodinám v 
núdzi.Posledný deň bola k dispozícii chari-
tatívna kapustnica, ktorá bola pre ľudí bez 
domova zadarmo. 

  Tohtoročné ružomberské Vianočné trhy 
  naozaj vydarili a uvidíme, aké  
  prekvapenie nachystá mesto o rok. 

Riport      Ružomberské Vianoce 2022

foto: Zuzana Šulíková8
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Riport      Ružomberské Vianoce 2022
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Rozhovor     Príbeh študetky z Ukrajiny  

Natália Buhaeva: Prečo som s rodinou emigrovala z Ukrajiny 
a vybrala som si Slovensko

Ukrajinská študentka Natália Buhaeva sa už pred niekoľkými rokmi rozhodla, že Slovensko bude jej druhým 
domovom. Presťahovala sa k nám s celou svojou rodinou a začala nový život medzi neznámymi ľuďmi. Ako 

sa s tým vysporiadala a našla si prácu a vzdelanie? O tom sa dočítate v našom rozhovore.

▶ Matej Kaščák 

Odkiaľ pochádzaš a aké boli tvoje prvé dojmy z novej krajiny?
Pochádzam z mesta Dnipro na Ukrajine. S rodinou som sa presťahovala na 
Slovensko pred 7 rokmi. Keď sme sem prišli, všetko sa nám tu zdalo veľmi 
malé, pretože Slovensko je veľké asi ako dva kraje (samosprávne oblasti) na 
Ukrajine. Za prvé dva týždne sme precestovali celú krajinu a videli mnoho 
pamiatok.

Čo tvoju rodinu viedlo k emigrácií do inej krajiny?
Dôležitou motiváciou bola budúcnosť nášho syna. Rozmýšľali sme nad tým 
a pochopili, že situácia na Ukrajine sa tak rýchlo nezmení, a preto sme začali 
zvažovať presťahovanie smerom na západ. Po udalostiach v roku 2014, keď 
náš prezident ušiel z krajiny, Ruská federácia využila nestabilnú situáciu na 
Ukrajine a nezákonne anektovala územia Krymu a Doneckej oblasti. Rusko 
sa zmocnilo nielen našich území, ale aj dôležitej infraštruktúry. Zostať by 
bolo nebezpečné, takže vysťahovanie do inej krajiny sa nám zdalo nevyh-
nutným. 

Mali ste na výber nemálo krajín. Prečo ste sa rozhodli práve pre      
Slovensko?
Naša rodina veľmi rada cestuje. Po prvýkrát sme sa zoznámili so Slovenskom v roku 2010. Boli sme v zime na dovo-
lenke vo Vysokých Tatrách na Štrbskom plese. Veľmi sa nám páčili hory a príroda. Čo nás až tak veľmi nezaujalo, bola 
miestna kuchyňa. Mali sme rezervovaný Silvester v kolibe, jedlo bolo mastné a vyprážané, skrátka nezdravé. Z tunajších 
jedál som si až po pár rokoch zamilovala kapustnicu a vyprážaný syr.
Hlavným dôvodom, prečo sme si vybrali Slovensko, bolo to, že slovanská mentalita je nám blízka a slovenčina je po-
dobná nášmu jazyku. Od začiatku sme sa tu cítili príjemne a zaujímalo nás všetko nové. Postupne sme si začali všímať 
aj nedostatky, napríklad aj rozdiel v rýchlosti života. Na Ukrajine žijeme pomalšie ako na Slovensku. Chápali sme ale, že 
sme komfortný život vymenili za možnosť žiť v ekologicky čistejšej krajine, môžeme napr. piť čistú vodu z vodovodu. 
Na Ukrajine sme si pitnú vodu museli kupovať.

V akej sfére si pôsobila na Ukrajine? 
Mám ekonomické vzdelanie, vyštudovala som ekonómiu a manažment na univerzite vo svojom meste. Pracovala som 
ako manažérka predaja. Emigráciou sa mnohé veci zmažú, napríklad povolanie aj skúsenosti. Veľa času som venovala 
osvojeniu nového jazyka, socializácii dieťaťa a celkovému usporiadaniu života. Vtedy sme bývali v Bratislave. Po ne-
jakom čase som si začala hľadať prácu a tento proces komplikovali nekompatibilnosť vzdelania, kultúrne stereotypy a 
vnútorné presvedčenie. Práca, ktorú zvládne každý, je prednostne zverená miestnym ľuďom. Východiskom bolo vziať 
to, čo aktuálne ponúka trh práce alebo sa ísť znovu učiť. Vďaka skúsenostiam s hľadaním gymnázia a neskôr univerzity 
pre môjho dospievajúceho syna viem veľa o slovenskom strednom a vysokom školstve. Začali sa na mňa obracať kra-
jania, aby som im poskytla informácie pred nástupom do škôl na Slovensku. Postupne sa z toho stal môj biznis. Posledné 
tri roky pôsobím ako vzdelávací poradca, pomáham zahraničným študentom s príchodom na slovenské vysoké školy. 
Založila som agentúru, ktorá má svoju webovú stránku, sme na sociálnych sieťach a spolupracujeme so vzdelávacími 
agentúrami z iných krajín. Po niekoľkých rokoch práce pre študentov som sa rozhodla nájsť si štúdium aj pre seba.

foto: Natália Buhaeva10



Čo ťa viedlo k výberu žurnalistiky? 
Povolanie novinára poskytuje mnoho príležitostí. Vytváranie informačného a mediálneho produktu je tvorivou prácou. 
Kreativita je v mnohých oblastiach podnikania žiadaná, tak pre distribúciu, ako aj predaj. Každý produkt alebo služba 
potrebuje propagáciu a to si vyžaduje kvalitné texty.
Vybrala som si žurnalistiku na Katolíckej univerzite v Ružomberku. Páči sa mi tunajšie študentské prostredie a atmos-
féra. Zároveň by som si chcela zlepšiť úroveň slovenčiny. V budúcnosti chcem pôsobiť v oblasti propagácie web strá-
nok a reklamy. Jednou z mojich silných stránok je schopnosť učiť sa. Všeobecne som otvorená novým vedomostiam. 
Štúdium si okrem inteligencie vyžaduje pamäť, organizáciu, vytrvalosť a koncentráciu. Intelektuálne vnímanie je o 
analýze a reflexii, teda o túžbe všetko pochopiť a vysvetliť, dostať sa k samotnej podstate, pozerať sa na to, ako sú vo 
svete určité javy navzájom prepojené.

Máš za sebou prvý semester štúdia na univerzite. Ako ho hodnotíš? 
Som spokojná so vzdelávacím procesom a študijným programom na univerzite. V rámci štúdia máme workshopy s 
odborníkmi z televízie a rozhlasu. Páčia sa mi učitelia, sú to mladí a energickí ľudia, ktorí sa nás snažia nielen naučiť 
fakty, ale aj formovať názory a hodnoty. Výhodou našej fakulty je, že sa nachádza na jednom mieste, máme tu všetko 
pre pohodlné štúdium: učebne, modernú knižnicu, mediálne centrum, poradenské centrum, kaviareň a jedáleň.

Plánuješ na Slovensku zostať dlhšiu dobu?
Áno, mám rada túto krajinu a ľudí okolo seba. Teraz bývam v malej dedinke v horách s úžasným výhľadom na Nízke 
Tatry. Je to skvelé miesto na zimnú aj letnú dovolenku. Na svojej webovej stránke chcem viac písať o tejto nádhernej 
krajine, predstaviť miestnu kultúru a prilákať ľudí, aby sem prišli.

Čo ťa na Slovensku najviac priťahuje?
Na Slovensku mám obľúbené miesta, kam chodím pravidelne relaxovať a načerpať nové sily. Popradské pleso vo Vy-
sokých Tatrách je ako stvorené na pešiu túru. V zime chodím do termálneho kúpaliska v Trenčianskych Tepliciach. V 
lete sa opaľujem a kúpem v Liptovskej Mare alebo v termálnom kúpalisku v Liptovskom Jáne. 
Život v emigrácii ma naučil ceniť si to, čo mám tu a teraz. Snažím sa nájsť zmysel a spokojnosť v bežnom živote, aj keď 
nespokojnosť je do istej miery motiváciou k zmenám. Je pre mňa dôležité určiť si priority a princípy života, ktorých sa 
budem trvalo držať.

foto: Natália Buhaeva
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Veľká Británia – rodisko najväčších hudobných legiend
Pokiaľ sa bavíme o rodiskách najlepších hudobných kapiel, každému fanúšikovi kvalitnej hud-
by dozaista ihneď napadne Veľká Británia. Táto ostrovná krajina ležiaca na západe Európy 
má na svojom konte skutočne veľké množstvo nadaných umelcov, ktorých hudobné hity počúva  

celý svet. Niektoré sú nadčasové, iné nás vrúcne pohltia v nostalgickom objatí.

▶ Tamara Tomčíková

Beatles
Hudbu tejto legendárnej kapely si pripomíname 
už celé dekády. Niet sa čomu diviť, títo britskí 
„chrobáci“ boli svojho času obrovským feno-
ménom. Počas ich koncertov praskali štadióny 
a koncertné haly vo švíkoch. Častokrát sa však 
stávalo, že veľa návštevníkov týchto koncer-
tov odchádzalo s tým, že nič nepočuli. Bolo to 
spôsobené nepríjemným hukotom najmä žien v 
publiku; mnohé z nich dokonca omdleli. Ďalším 
nepríjemným sprievodným javom týchto podu-
jatí bol zápach kvapalného produktu obličiek. 
Vzrušenie mladých dievčat sa odzrkadlilo aj 
takýmto spôsobom. Čo však stálo za touto 
obrovskou popularitou Beatles? Skupina vznikla 
v roku 1960 v zložení John Lennon, Paul Mc-
cartney, George Harrison a neskôr sa k nim pridal aj bubeník Ringo Starr. Ich hudbu by sme mohli zaradiť pod žánre 
ako rokenrol, klasický rock, pop rock a v neskorších šesťdesiatych rokoch sa v ich tvorbe začal prejavovať aj vplyv 
psychedeliky. 

Spočiatku ich piesne charakterizovali jednoduché, no chytľavé 
melódie a texty najmä o problémoch bežného života. Ide napríklad 
o Love me do, Yesterday, Help či All my loving. K niektorým al-
bumom dokonca natočili filmy. Napríklad k albumu A Hard Day's 
Night vznikol rovnomenný čierno-biely film, ktorého dej sa točí 
okolo ich obrovskej slávy, pričom členovia kapely utekajú pred 
húfom premotivovaných fanúšičiek. Ak by ste však od týchto 
snímok čakali akúkoľvek filmovú kvalitu, pravdepodobne by ste 
ostali sklamaní.                                                                                                               

Kapelu počas ich desiatich rokov pôsobenia sprevádzali aj rôzne 
škandály. Napríklad po vyhlásení Johna Lennona, že sú „väčší ako 
Ježiš“, nastalo v mnohých krajinách hromadné pálenie ich platní. 
V kapele sa začali prejavovať odlišnosti jednotlivých členov, a tak 
sa v roku 1970 rozhodli rozlúčiť. Mnohí si dodnes myslia, že sa o 
to pričinila manželka Johna Lennona, Yoko Ono.

John Lennon 

foto: Dežo Hoffman  kresba: Tamara Tomčíkova 13
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Pink Floyd
V priebehu šesťdesiatych rokov sa vo Veľkej Británií 
sformovalo okrem Beatles mnoho ďalších legendárnych 
skupín. Medzi ne nepochybne patrí aj kapela Pink Floyd. 
Zaujímavosťou je, že za vznikom „floydov“ stáli študenti 
polytechniky z londýnskej univerzity: Syd Barrett, Nick 
Mason, Roger Waters a Richard Wright. Lídrom kapely 
bol v tomto období Syd, ktorého neskôr nahradil jeden z 
najlepších gitaristov David Gilmour. 
Syd totiž trpel duševnými poruchami, holdoval alkoholu 
a drogám, čo sa v istom zmysle ukázalo aj ako prínosné. 
Jeho texty piesní boli originálne možno aj preto, že sa na 
svet pozeral inými očami. Okrem toho mal aj schopnosť 
ozvláštňovať vystúpenia kapely. V roku 1967 si pred jed-
ným koncertom votrel do vlasov zmes rozdrvených tab-
liet proti úzkosti a gélu na vlasy. Pod vplyvom tepla na 
pódiu sa začala táto hustá zmes roztápať a stekala mu po 
tvári. Vytvoril tak dojem „odkvapkanej“ sviečky. 

Časom však začalo byť Sydove správanie neúnosné. Ak chcela kapela prežiť, bolo potrebné nájsť nový impulz. Tým sa 
stal Gilmour, ktorý neraz na koncertoch zaskakoval za Barretta, ktorý nebol schopný hrať; nebol teda v kapele úplným 
nováčikom. 

Prišli sedemdesiate roky a štafetu lídra kapely prevzal basgitarista Roger Waters. Je autorom väčšiny textov a práve on 
určoval tématické smerovanie ich najúspešnejších konceptuálnych albumov, napríklad „The Dark Side of the Moon“ 
z roku 1973. Témami tohto albumu sú problémy každodenného života ako chamtivosť, peniaze či vojny. Obal tohto 
albumu zdobí veľmi dobre známy trojuholník s dúhou, čiže fyzikálny jav nazývaný rozklad svetla, ktorý symboli-
zuje psychedeliku. Počas nahrávania „odvrátenej strany mesiaca“ rozdelil Waters čas v štúdiu medzi ostatných členov 
tak, aby sa nemuseli osobne stretávať. Odôvodnil to tým, že tak ušetria veľa 
hádok. V textoch je možné cítiť Watersov odpor voči vojnám; hudobnú 
stránku piesní zveľaďoval najmä Gilmour, ktorý je známy svojou citlivou 
hrou. Celý album sa nesie vo veľmi pesimistickom a nihilistickom du-
chu.                                                                                                                                                                                                       

O dva roky neskôr vydali album s názvom „Wish you were here“. Je to ďalší 
z konceptuálnych albumov, no zároveň bol aj poctou Sydovi Barrettovi. S 
nahrávaním tohto albumu sa spája aj zaujímavá backstory. V momente keď 
nahrávali pieseň „Shine on you Crazy Diamond“, ktorá bola inšpirovaná osu-
dom Syda, sa v štúdiu objavil práve on.                                                                                        
The Wall je jedenástym štúdiovým albumom, ktorý vyšiel v roku 1979. Bol k 
nemu natočený aj film, ktorý režíroval Waters. Myšlienkou tohto albumu je, 
že takmer všetci si pred sebou staviame stenu, aby sme zabránili nepríjem-
ným zážitkom a cítili sa bezpečne. V skutočnosti sa však častokrát stávame 
emocionálne nedostupnými. Tento album je rockovou klasikou, ktorá ovply-
vnila množstvo iných hudobníkov a celkovo vývoj hudby vo Veľkej Británii. 

Roger Waters

kresba: Tamara Tomčíkova
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Queen
Začiatkom sedemdesiatych rokov vznikla štvorčlenná kapela, ktorá dokázala vytvoriť množstvo legendárnych a 
chytľavých piesní; mnohé sa dodnes vo veľkom využívajú vo filmovom priemysle alebo sa stali základom štadiónových 
chorálov. 

Pri názve „Queen“ si mnoho ľudí predstaví šarmantného homosexuála s veľkým predkusom, ktorý z neho robí typického 
Brita, aj napriek tomu, že je pôvodom z Tanzánie. Queen však nebol len Freddie Mercury. Queen boli aj Brian May, John 
Deacon a Roger Taylor. Nadaní umelci, ktorí sa všetci realizovali v skladaní piesní. 

Debutovali v roku 1973 albumom „Queen“. Aby ušetrili peniaze, využívali nahrávacie štúdio nadránom, keď ne-
bolo používané inými hudobníkmi. Práve preto trvalo nahrávanie tohto albumu oproti iným o niečo dlhšie.
ie                                                                                                                                                             
V roku 1975 vydali album „A Night at the Opera“, ktorý obsahuje jednu z najznámejších skladieb skupiny vôbec – 
Bohemian Rhapsody. Je to šesťminútové dielo Freddyho Mercuryho, ktorého nahrávanie trvalo neuveriteľné tri týždne 
Táto skladba je veľmi experimentálna a môžeme v nej počuť prvky opery. Odzrkadľuje honosnosť a výnimočnosť 
„kráľovnej“ ako takej. O dva roky neskôr vyšiel album „News of the World“, na ktorom sa nachádzajú také hity ako „We 
Will Rock You“ či „We Are the Champions“. 
                                                                                                                                                                                                                        
Kapela si začiatkom osemdesiatych rokov prešla aj väčšou krízou, keď sa na pár rokov rozhodli rozísť a venovať sa 
vlastnej sólovej tvorbe. V roku 1985 však spojili svoje sily na dobročinnom koncerte Live Aid. Toto vystúpenie sa 
dodnes považuje za jedno z najlepších v rockovej histórií. Popularitu skupiny oživil film s názvom „Bohemian Rhap-
sody“ z roku 2018. Táto snímka zobrazuje kapelu od jej začiatkov až po koncert Live Aid. Film sa stal okamžite celo-
svetovo obrovským hitom.

foto: rockarchive.com  autor: Johnny Dewe Mathews 15
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ŽIVOT INVESTIGATÍVNEJ NOVINÁRKY Z 19. STOROČIA 
ELIZABETH JANE COCHRANE ZNÁMEJ AKO NELLIE BLY 

Jej otec zomrel, keď mala iba 6 rokov. Kvôli nedostatku financií nedoštudovala školu, ale vďaka 
svojmu talentu v písaní sa stala uznávanou novinárkou v časoch, v ktorých ženy mohli písať iba o 

určitých témach. 

▶ Viktória Ondiková

Príbeh Elizabeth Jane Cochrane sa začal 
písať jej narodením 5. mája 1864 v meste 
Cochran’s Mills v americkom štáte Penn-
sylvánia. Jej otec Michael Cochran založil 
mesto, v ktorom sa Elizabeth Jane narodi-
la. Začínal ako robotník v mlyne, následne 
kúpil okolité pozemky a ostatné mlyny 
a postupne sa vypracoval až na sudcu. Z 
prvého manželstva mal 10 detí; z druhého 
ďalších päť, vrátane Elizabeth. Keď bola 
Elizabeth malá, prezývali ju „Pink“ čo 
znamená ružová farba, lebo ju matka 
obliekala do ružových šiat. Bohužiaľ, otec 
zomrel, keď mala iba 6 rokov a jeho maje-
tok sa primárne rozdelil medzi jej nevlast-
ných súrodencov. Elizabeth sa zapísala na 
Štátnu školu v Indiane, ale kvôli nedostat-
ku financií ju nedokončila. 

Jej novinárska kariéra sa začala veľmi 
nečakane. Elizabeth poslala rozčúlenú 
anonymnú odpoveď na článok o ženách, 
ktorý bol publikovaný v miestnych 
novinách Pittsburgh Dispatch. List, ktorý 
napísala iba pod prezývkou „Lonely Or-
phan Girl“ natoľko zaujal šéfredaktora, 
že jej ponúkol prácu. Prezývka Nellie 
Bly, ktorou sa pod svoje články Elizabeth 
podpisovala, vznikla z piesne Nelly Bly 
od Stephena Fostera, ktorú nahral v roku 
1850. 
Pre noviny Pittsburgh Dispatch napísa-
la niekoľko článkov, niektoré z nich sú 
dostupné v originálnej verzii na stránke 
nellieblyonline.net.

Ženy – novinárky v tých časoch mali vy-
hradené „ženské stránky“, na ktorých sa 
venovali hlavne móde, záhradníctvu alebo 
spoločnosti, zriedkavo písali o iných té-
mach. Ale už prvý článok Nellie Bly, ktorý 
bol publikovaný 25.1.1885 s nadpisom 
„THE GIRL PUZZLE“ rozoberal tabuizo-
vanú tému o podmienkach, v akých ženy 
pracovali v továrňach a akým nevýhodám 
museli čeliť. Nellie sa snažila vyhýbať 
typickým „ženským témam“. Strávila pol 
roka v Mexiku a naďalej písala správy pre 
Pittsburgh Dispact. Jej reportáže sa týkali 
rôznych tém, hlavne spoločenských pod-
mienok, politiky a kultúry v Mexiku. V 
roku 1887 sa presťahovala do New Yorku 
a začala publikovať v novinách New York 
World. 

Nellie Bly počas svojho života napísala 
4 knihy. Jej prvá a najznámejšia vyšla v 
roku 1887 a nesie názov Desať dní v blá-
zinci (Ten Days in a Mad-House). O svo-
jej ceste v Mexiku napísala v roku 1888 
pod názvom Šesť mesiacov v Mexiku (Six 
Months in Mexico). Treťou knihou z roku 
1889 je Záhada Central Parku (The Mys-
tery of Central Park). Poslednou je cesto-
pis s názvom Cesta okolo sveta za 72 dní 
(Around The World In 72 Days). Inves-
tigatívna novinárka Nellie Bly zomrela v 
roku 1922 v New Yorku vo veku 57 rokov. 
V New York City sa nachádza pamätník 
na jej počesť, ktorý je pomenovaný po jej 
prvom článku.

16 foto: en.wikipedia.org 
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PREDSTIERALA ŠIALENSTVO, AJ KEĎ BOLA PRI    
ZMYSLOCH: NELLIE BLY A JEJ CESTA ZA 

BRÁNY BLÁZINCA 

Pod pseudonymom Nellie Brown sa dostala do blázinca, kde zažila veci, ktoré nepovažovala za možné.

Nellie Bly pracovala pre noviny New York World, keď prijala návrh, aby sa v utajení dostala do ústavu Blackwell's 
Island Insane Asylum pre duševne choré ženy. Mala napísať neprikrášlený príbeh o tom ako funguje tento ústav a ako 
prebieha liečba pacientov. Nellie bola požiadaná, aby opísala svoje zážitky pravdivo, bez ohľadu na to, či budú dobré 
alebo zlé. Verila svojim schopnostiam herečky, a tak sa rozhodla, že sa do ústavu dostane. Vo svojej knihe Desať dní v 
blázinci píše: „Ak by som sa dostala do ústavu, v čo som ťažko dúfala, netušila som, že moje zážitky budú obsahovať 
niečo iné, ako jednoduchý príbeh o živote v ňom. Že by takáto inštitúcia mohla byť zle riadená, a že pod jej strechou 
mohli existovať krutosti, som nepovažovala za možné“. 

Nevedela, koľko času strávi za bránami ústavu, nevedela, ako ju jej redaktor odtiaľ vyslobodí, ale bola odhodlaná dostať 
sa dnu za každú cenu, a nakoniec to dokázala. Pod prezývkou Nellie Brown sa jej podarilo presvedčiť všetkých naokolo, 
že nie je pri zmysloch a bola odvedená na policajný súd v Essex Market, a potom do nemocnice Bellevue, kde ju vy-
hlásili za šialenú a poslali do ústavu pre duševne choré ženy na ostrov Blackwell. Dnes je tento ostrov premenovaný na 
Roosevelt Island, nachádza sa neďaleko New Yorku. 

Keď sa Nellie Bly dostala dnu do ústavu, rozhodla sa konať normálne, príčetne, ale neprezradila personálu, kto je a 
odkiaľ pochádza. Prvému doktorovi, s ktorým sa stretla za bránami blázinca, klamala, povedala mu, že sa volá Nellie 
Brown a pochádza z Kuby. V ústave sa počas desiatich dní, ktoré tam strávila, stretla s krutým správaním lekárov a 
zdravotných sestier k pacientom. Špina a zlé jedlo patrili k hroznými podmienkami, v ktorých museli pacienti žiť. Vo 
svojej reportáži opísala pravdivé skúsenosti, fyzické násilie na pacientoch, zážitky a príbehy ľudí, ktorých stretla počas 
svojej utajenej misie. 

Jej článok „Inside the Madhouse“ (Vo vnútri blázinca) vyšiel v novinách New York World v októbri roku 1887 a neskôr 
ako kniha Ten Days In A Mad-House (Desať dní v blázinci). Vďaka jej skúsenostiam v ústave a ich rýchlemu zverejne-
niu mesto New York vyčlenilo na starostlivosť o duševne chorých o 1 milión dolárov ročne viac, ako predtým. 

Informácie o jej živote a tvorbe som prevažne čerpala z jej knihy Desať dní v Blázinci, ktorá je dostupná aj v online 
verzii na stránke Internet archive. 

17foto: en.wikipedia.org 



18

Rozhovor     s Imrichom GazdomImrichom Gazdom

Sedel som na dvoch stoličkách – ako novinár, aj ako pedagóg
Jeho kariéra začala rásť počas vysokoškolského štúdia na KU v Ružomberku, kde následne zakotvil 
ako pedagóg. Dnes sa vám môže dostať do povedomia ako novinár, konkrétne ako cirkevný analytik. 
Aký je jeho názor na súčasné médiá a čo by rád odkázal terajším študentom? Aj na to sme sa opýtali  

Imricha Gazdu. 

▶ Lucia Počatková

Najprv ste študovali na KU v Ružomberku de-
jepis a náboženstvo. Čo Vás podnietilo k tomu, 
aby ste pokračovali so štúdiom v odbore Teória 
a dejiny žurnalistiky? 
Už počas vysokoškolského štúdia som 
začal spolupracovať s viacerými médiami. 
Predovšetkým som písal pre týždenník Domino 
Fórum, čo bol vlastne predchodca súčasného 
týždenníka Týždeň. Tu som sa venoval primárne 
historicko-náboženským témam. Takýmto 
spôsobom som prepojil to, čo som študoval (de-
jepis a náboženstvo) so svojím sklonom k písaniu. 

Chceli ste pôsobiť ako žurnalista aj v minulo-
sti, alebo to bolo skôr povolanie v ktorom ste sa 
našli až počas štúdia? 
Písanie ma bavilo a napĺňalo už od strednej školy. 
Pôvodne som sa chcel stať vysokoškolským 
pedagógom, čo sa mi napokon aj podarilo, ale 
predsa som nakoniec zakotvil oboma nohami v 
žurnalistike.

Po absolvovaní štúdia ste na katedre 
žurnalistiky vyučovali. Prečo ste sa rozhodli odísť? 
Ja som na katedre žurnalistiky pôsobil do roku 2019. Po skončení magisterského štúdia som bol 3 roky na doktorand-
skom štúdiu – teória a dejiny žurnalistiky. Potom som bol 10 rokov na katedre ako odborný asistent, neskôr som bol 
zástupcom vedúceho a následne vedúcim. Po tých 10-ich rokoch som si však povedal, že je čas zmeniť prostredie. Popri 
výučbe som ešte písal pre denník Postoj, kde som bol jedným zo zakladajúcich redaktorov. Sedel som teda na dvoch 
stoličkách – bol novinárom aj pedagógom. K tomu všetkému mám aj rodinu, a tak som po čase začal byť unavený. Pov-
edal som si, že sa musím rozhodnúť pre jednu vec a vybral som si novinárčinu. 

Akú hodnotu, alebo vlastnosť by mal mať podľa Vás každý žurnalista? 
Mal by mať dve základné vlastnosti: ZVEDAVOSŤ a POKORU. To znamená, že by mal mať záujem o to, čo sa deje, 
pýtať sa, ísť na neprebádané miesta, uvažovať nad svetom. Všetko však robiť s tým vedomím, že som príliš malý na to, 
aby som si mohol povedať „Ja už o tej veci všetko viem, ja som v tej oblasti najlepší, ostatní ma môžu už len obdivovať!“ 
Keď človek nadobudne takýto bohorovný pocit, začne stagnovať. Je teda dôležité udržať si tú zvedavosť a zároveň byť 
pokorným človekom. 

foto: Imrich Gazda
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Aký je Váš názor na kvalitu súčasných médií, čo sa týka podávania správ, pravdivosti, ovplyvňovania?
Keď som pred 20-imi rokmi začínal s písaním, bola ešte éra printovej žurnalistiky. Internet bol ešte „v plienkach“ a 
žurnalistika bola výrazne pomalšia. Novinárom to umožňovalo nad vecou viac premýšľať a vďaka tomu dokázali písať 
texty s istým odstupom a chladnejšou hlavou. Dnes je žurnalistika online. Všetko je hneď na webe. Novinárčina sa 
teda stáva síce rýchlejšou, ale o to povrchnejšou. Dnes môžeme vidieť istú renesanciu tradičnej žurnalistiky. Redakcie 
začínajú vyčleňovať novinárov, ktorí dostavajú priestor, aby sa venovali aj hĺbkovejším, náročnejším a dlhšie trvajúcim 
témam. V samotných médiách si vedenie uvedomuje, že jedna vec je uhasiť hlad ľudí po informáciách a druhou vecou 
je vedieť dávať čitateľom témy v hlbšom a širšom kontexte. 
A pravdivosti? V novinárčine sa stále hovorí o objektivite. To znamená dať priestor jednej aj druhej názorovej strane. 
Nechať čitateľa, nech si urobí vlastný názor. Toto je postup v spravodajstve. Zároveň tu máme publicistické žánre, kde 
človek z pozície analytika alebo komentátora môže vyjadriť svoj názor, ktorá z tých dvoch strán má pravdu. K tomu by 
som ešte doplnil, keďže som veriaci, že človek by nemal skĺznuť k relativizmu. To znamená, že každý má vlastnú pravdu 
a absolútna pravda aj tak neexistuje, pretože ja som presvedčený, že v duchovnom živote pravda s veľkým „P“ naozaj je. 

Aký je Váš názor na tematiku správ? Mali by sa niektoré témy v novinách, správach rozoberať viac alebo naopak 
menej?
V každej dobe každý rok a každý deň prináša iné dôležité témy. Nedá sa povedať, že máme pár témam venovať dlhodobú 
pozornosť a ostatné odsunúť na druhú koľaj. Svet sa vyvíja veľmi dynamicky. To znamená, že každý deň prináša niečo 
nové. Je podľa mňa dôležité, ak sa na to pozriem aj z pohľadu študentov žurnalistiky, aby mal dobrý novinár základný 
prehľad vo všetkých témach. V politike, v kultúre, športe atď. Novinár by však nemal byť človekom, ktorý síce vie písať 
o všetkom, ale poriadne o ničom. Časom by si mal nájsť jednu-dve témy, v ktorých sa bude vzdelávať a v ktorých sa 
stane skutočným odborníkom. 

Čo by ste odkázali terajším študentom a budúcim novinárom? 
Je to možno fráza, že vysokoškolské štúdium je krásny čas, ktorý už potom človek nikdy mať nebude. Sám som sa o tom 
presvedčil. Nielen ako študent, ale i po tom, ako som pôsobil na katedre. Keď som sa aj neskôr stretol po pár rokoch s 
absolventmi katedry, tak mi vraveli že „na škole bolo tak dobre, bol to taký krásny čas.“ Chcel by som študentov vyzvať, 
aby tento čas využili plnohodnotne. To neznamená, že sa máte len učiť a byť zatvorení v knižnici. Treba si vychutnať 
študentský život vo všetkých jeho aspektoch. Ale popri všetkej tej zábave, flámoch, užívaní si spoločného voľného 
času nezabúdať na to, že vysoká škola je hlavne o štúdiu. Už nikdy v živote nebudete mať pre vzdelávanie toľko času a 
priestoru, koľko máte počas týchto rokov. 

foto: Imrich Gazda
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Rozhovor     Iránka Raziyeh Taherkhani

Iránka Taherkhani: Chceme demokratickú vládu, ktorá bude 
dbať na dodržiavanie základných ľudských a ženských práv

Už niekoľko týždňov obyvatelia Iránu vyjadrujú nesúhlas s vládnucim režimom. Hoci nespokojnosť v 
tomto regióne dlhodobo rástla, po prvýkrát za 43 rokov sa dôvodom vypuknutia protestov stala smrť 

22-ročnej Mahsa Amini, ktorá doplatila na nesprávne nasadený hidžáb. Podľa svedkov skonala po 
zásahu mravnostnej polície. Tá však tvrdí, že žena zomrela vo väzbe na infarkt.

Raziyeh Taherkhani (42) prežila podstatnú časť svojho života v Iráne. Kvôli štúdiu odišla z rodnej krajiny, v ktorej 
od septembra prebieha vlna protestov. V súčasnosti absolvuje doktorandské štúdium na Katolíckej univerzite v 
Ružomberku v odbore filozofia. 

▶ Filip Kubáň, Peter Rapoš, 
Olha Zubenko

Prečo ste sa rozhodli študovať na Slovensku a na Ka-
tolíckej univerzite v Ružomberku?
Hlavným dôvodom, prečo som prišla na Slovensko, bol 
môj školiteľ, pretože jeho výskumná oblasť bola rovnaká 
ako môj výskum. Ako tému dizertačnej práce som si vy-
brala sopky. Hľadala som univerzitu v mojej cieľovej des-
tinácii, v Nemecku, ale svojho školiteľa som našla na Ka-
tolíckej univerzite, pretože práve na nej sa nachádza oblasť 
výskumu. Rozhodla som sa tu prísť a som veľmi spokojná, 
pretože som zistila, že Slovensko je tichá a pekná krajina, 
v ktorej žijú milí ľudia.

Bakalársky titul ste získali v odbore maľba. Prečo ste 
si v magisterskom štúdiu vybrali práve odbor filozofia?
V roku 2008 som promovala z maľby a z nej mám baka-
lársky titul. Je to trochu komplikované, pretože na stred-
nej škole som študovala matematiku a fyziku. Potom som 
zmenila odbor na maľbu. Rozhodla som sa, že si v baka-
lárskom štúdiu nevyberiem humanitné vedy. Magisterské 
štúdium som absolvovala v mojej krajine v odbore filozo-
fia. Okolo 18. - 20. roku môjho života sa mnoho vecí zme-
nilo a rozhodla som sa prestať študovať. 

V čom je podľa Vás najväčší rozdiel medzi štúdiom v 
Iráne a na Slovensku?
Myslím si, že doktorandské štúdium je v mnohých krajinách 
veľmi odlišné od bakalárskeho a magisterského. Štúdium 
na Slovensku je iné ako v Iráne, ale pochopiteľne, je tu 
veľa rozdielov, pretože som sa rozhodla študovať na európ-
skej univerzite. V humanitných vedách existuje na našich 
univerzitách určitá politika. Atmosféra je taktiež úplne iná 
aj v súvislosti s protestmi v Iráne. Mnoho študentov na uni-
verzitách sa pripája k týmto protestom a mnohí z nich sú 
zatknutí alebo zabití. Vysoké školy v Iráne sú delené podľa 
pohlavia; mnohí študenti momentálne spoločne sedia pred 
univerzitami – ako súčasť protestu.

Komunikujete výlučne v angličtine alebo už ovládate 
nejaké slovenské slová?
S ostatnými ľuďmi komunikujem v angličtine, ale viem pár 
slov aj po slovensky. Som rada, keď vidím, že veľa ľudí v 
tomto meste vie veľmi dobre po anglicky a nemám prob-
lém s nimi komunikovať. Niektorí priatelia z mojej krajiny 
napríklad nehovoria po anglicky, ale na Slovensku vidím 
mnoho ľudí, ktorí majú záujem hovoriť po angličtine.

V rozhovore sa dozviete:
- prečo sa rozhodla študovať v 
Ružomberku; 
- aké je postavenie žien v Iráne;
- čo hovorí na protesty v jej rodnej kra-
jine; 
- ako vníma život na Slovensku; 
- aké má plány v budúcnosti. 

foto: Denisa Palgutová20
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Máte nejaké obľúbené miesto v Ružomberku?
Slovensko je veľmi krásna krajina. Máte peknú prírodu. 
Veľmi rada mám Hrabovo, Malinô Brdo, Čutkovo, 
Vlkolínec a mnoho ďalších miest v Ružomberku.

Prečo opustí žena vo vašom veku krajinu, v ktorej 
prežila celý dovtedajší život?
Moju krajinu som opustila preto, že ako žena v nej musím 
neustále bojovať za to, aby som bola nezávislá. Nechcem 
už ďalej žiť pod striktnými pravidlami nášho systému, či 
náboženstva. Chcem sa vydať a vychovávať svoje deti slo-
bodne, chcem byť nezávislou osobou. 

Ako sa vyvíjala politická situácia v Iráne za ostatné 
polstoročie?
Po revolúcii v roku 1979 sa mohlo zdať, že v Iráne svitá 
na lepšie časy. Tak ako u vás, aj my v Iráne máme voľby 
každé štyri roky. Volíme si prezidenta alebo parlament. No 
zatiaľ čo u vás ide o oslavu demokracie, v Iráne je to skôr 
šou a spôsob, ako zalepiť oči západu a ukázať sa medz-
inárodne ako demokratická krajina. Avšak realita je iná. 
Rovnakí ľudia iba menia svoje posty, no na spôsobe vlády 
sa nič nemení. Myslím si, že naša vláda dokázala oklamať 
staršiu generáciu. Po spomenutej revolúcii začala vojna 
medzi Irakom a Iránom.
V Iráne máme dva politické prúdy, reformný a konzer-
vatívny, ktoré sa odlišujú iba názvami, nie činmi. Ľudia 
sa zúčastňovali volieb, pretože chceli zmenu. No aj keď 
sa k moci dostala reformná strana, neprišli žiadne väčšie 
zmeny.

Ako je možné, že je v krajine tolerovaný takýto vládny 
režim?
Zhruba pred 20 rokmi, počas prezidentských volieb, volilo 
v Iráne viac ako 20 miliónov ľudí prezidenta, ktorý bol za 
reformy. Napriek tomu sa víťazom stal niekto iný. Ľudia 
boli opäť oklamaní, vyšli do ulíc, začali sa nepokoje. Pro-
testy boli potlačené, výsledkom čoho boli obete.
Momentálne ľudia v Iráne neveria politickému systému ani 
tzv. reformnému politickému prúdu. Nechceme však ani Is-
lamský štát. Chceme demokratickú vládu, ktorá bude dbať 
na dodržiavanie základných ľudských a ženských práv. Ne-
chceme žiť pod pravidlami islamského náboženstva, ale v 
demokratickej spoločnosti.

Aké sú podľa Vás najväčšie kultúrne rozdiely medzi 
Slovenskom a Iránom? 
Najväčším rozdielom je veľkosť krajín. Keď porovnám 
hluk a množstvo ľudí v Iráne, tak Slovensko je pre mňa 
pravý opak. Vo vašej krajine je pokojnejšie aj tichšie pros-
tredie, ako to na aké som bola zvyknutá doma. V Iráne sú 
rôznorodejšie rasové a náboženské etniká. V mojej krajine 
dokonca niektorí nerozprávajú rovnakým jazykom. Mieša 
sa tam arabčina, perzština a turecký jazyk. Mám taký pocit, 
že na Slovensku sú ľudia pokojnejší ako u nás v Iráne. Mu-
sím sa však priznať, že som zažila kultúrny šok, keď som 
videla, ako u vás deti a mladí vyrastajú na smartfónoch, 
internete či sociálnych médiách. Doba pokročila, na to som 
nebola zvyknutá, keď som bola v podobnom veku. 

foto: Denisa Palgutová



Aké je byť ženou v Iráne? Čo je dovolené a čo naopak 
zakázane?
V Iráne je veľa mizogýnov (mizogýnia – nenávisť 
voči ženám, pozn. red.), ktorí určujú pravidlá pre celú 
spoločnosť a vzhľadom na to, že ľudia v Iráne sú pod út-
lakom, ženy trpia ešte viac ako muži. Situácia so ženami 
je komplikovaná. Ženy bojujú proti neľudskosti a nespra-
vodlivosti a vychádzajú  do ulíc. Vedia, že nerovnosť nie 
je samozrejmosťou. Sú si vedomé toho, že ak súčasní po-
litici naďalej zostanú vo vláde, všetky nádeje na ich svetlú 
budúcnosť zmiznú. 
Pracujem vyše 15 rokov na administratívnom oddelení v 
Iráne. Poznám systém zvnútra. Podľa našej vlády by ženy 
mali zostať doma s prísnym zákazom zapojenia sa do 
akýchkoľvek spoločenských aktivít. Toto je veľmi dôležité 
mať na pamäti, pretože medzi obyvateľmi Iránu a vládou 
je hlboká priepasť, keďže rozmýšľajú úplne odlišnými 
spôsobmi. 
Zatiaľ čo guvernér hovorí, že ženy by mali zostať doma, 
nemali by sa vzdelávať a ani chodiť do práce, tak v 
skutočnosti v Iráne pretrváva tendencia dobre vzdelaných 
žien s vysokou úrovňou zapájania sa do spoločenských ak-
tivít, aj napriek vôli guvernéra.  

Mohli by ste uviesť nejaký príklad z bežného života, 
ktorý znázorňuje postavenie žien v Iráne? 
Na mnohé veci musíte mať povolenie od manžela ale-
bo dokonca oficiálnu žiadosť od notára, ktorú si môže 
prevziať tiež len manžel. Ide o veci, ktoré sa môžu zdať ba-
nalitou, ako napríklad cestovanie v MHD alebo prechádz-
ka po meste. V Iráne nemá manželka bez súhlasu manžela 

právo požiadať ani o pas, tým pádom nemôže vycestovať 
do zahraničia. 

V akom veku ženy začínajú nosiť hidžáb?
Ženy začínajú nosiť hidžáb od siedmich rokov. V niek-
torých rodinách ho na základe jej rozhodnutia nosia od 9. 
alebo 10. roku života. Je však veľmi riskantné, keď 10-ročné 
dievča ide po ulici bez hidžábu. Môže sa totiž stať, že na 
dvere zaklope mravnostná polícia, pričom následky môžu 
byť desivé a málokedy sú predvídateľné. 
Nosenie hidžábu je nevyhnutné bez ohľadu na to, v akom 
spoločenskom postavení sa nachádzate. Aj turistky v Iráne 
sú povinné zakryť si vlasy a nosiť dlhé šaty. Na niektorých 
územiach krajiny nemôžu ukazovať ani ruky, nohy, iba 
tvár.
V Európe však nemusím nosiť hidžáb, keďže necestu-
jem ako predstaviteľka Iránu ako napríklad diplomati, 
veľvyslanci, športovci či hudobníci. Môj pobyt v Európe 
vnímam skôr ako osobnú návštevu, preto mám právo slo-
bodne sa rozhodnúť. 

Pojem mravnostná polícia vzbudzuje u ľudí v slobod-
ných spoločnostiach šok. Máte s ňou skúsenosti?
Nemám na ňu príjemné spomienky. Bola som veľmi vy-
desená, keď ma jedného dňa znenazdajky nasilu natlačili 
do svojho vozidla. V tej chvíli bolo ťažké odhadnúť, čo sa 
bude diať ďalej, čo sa stane v tú noc. Zmocnil sa ma veľký 
strach. Nedokážem slovami vyjadriť emócie. Našťastie ma 
však prepustili.

Rozhovor     Iránka Raziyeh Taherkhani
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Ako môže európska spoločnosť podporiť boj za ľudské 
práva v Iráne?
Som vďačná, že si európska spoločnosť kladie túto otázku 
– je to veľmi dôležité. Domnievam sa, že najväčšou po-
mocou bude váš hlas. Používajte hashtagy na sociálnych 
sieťach, šírte informácie o tom, čo sa deje, diskutujte. Táto 
téma by mala byť viditeľná a rezonujúca.
Je veľmi dôležité vyvíjať tlak na zástupcov v parlamente. 
Časy, keď politici v západnej Európe podporovali režim v 
Iráne, sú preč. Boj je ťažký a náročný, ale i napriek tomu sa 
ľudia po celej planéte musia stať hlasom obyčajných ľudí v 
Iráne, ktorí chcú byť slobodní. 

Čo si myslíte o budúcnosti žien v Iráne?
V prípade, že hovoríme o blízkej budúcnosti, tak situá-
cia žien v Iráne sa nezlepší, pokiaľ sa nezmení režim. Do 
ďalších rokov som však optimistickejšia. Tento optimi- 
zmus vzniká vo vzťahu k novej generácii, pretože je úplne 
iná.
Ohromujúce je, že pár dní od začiatku protestov sa mladí 
ľudia z rôznych častí Iránu pustili do úporného boja a 
okamžite sa v celom štáte ozvali stovky a tisíce hlasov. To aj 
s prihliadnutím na fakt, že v našej krajine existujú rôzne di-
alekty. Teraz si rozumieme viac, než kedykoľvek predtým. 
Terajšie protesty majú účelnosť, ktorú predchádzajúce 
nemali, a to aj vďaka progresívnemu heslu „žena, život, 
sloboda“, do ktorého vkladáme veľké nádeje. Zároveň vy-
jadruje presnú požiadavku na normálny život a slobodu bez 
absurdných, prísnych, štátnych a náboženských pravidiel.

Máte aj nejaké skúsenosti, či už kladné alebo negatívne, 
s ľuďmi na Slovensku?
Samozrejme, a keď to porovnám s Iránom, tak ľudia na 
Slovensku sú veľmi ochotní pomáhať. Keď som prvýkrát 
cestovala vlakom na Slovensku s dvoma obrovskými kuf- 
rami, prišli ku mne dvaja chlapci a pomohli mi s nimi. Ob-
dobne mi ľudia pomohli aj v Ružomberku, či už u zubára 
alebo v nákupnom centre. Keď ľudia zistia, že som cudzin-
ka a potrebujem pomoc, sú nápomocní. Ale to robia ľudia 
aj u nás. 

Aké sú vaše plány do budúcnosti? 
Keď si predstavím, že takto pred rokom som bola ešte v 
Iráne, znie to neuveriteľne. Slovensko je pre mňa prvou 
európskou zahraničnou krajinou, v ktorej som dlhší čas. 
Naďalej by som sa chcela venovať práci výskumníčky a 
ostať pracovať ako univerzitný výskumník. Po ukončení 
štúdia chcem zostať na Slovensku, ale nemyslím si, že sa 
mi to podarí, pretože musím požiadať o dlhodobý pobyt a 
taktiež potrebujem nejakú prácu. 

Rozhovor     Iránka Raziyeh Taherkhani
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Šport

Futbalová Ruža na začiatok zimy rozkvitla len čiastočne. 
Považská Bystrica sa domáceho MFK nezľakla

„Družina“ Petra Struhára na úvod zimnej prípravy remizovala v sobotu (14.1. 2023) na domácom 
umelom trávniku s FK MŠK Považská Bystrica 1:1. O gólový zásah domácich sa postaral Matej 

Madleňák, na strane hostí sa gólovo presadil Sebastián Čiernik.

▶ Martin Kret

Úvod zápasu sa niesol v znamení viacerých šancí na oboch stranách. Prvýkrát vážne pohrozil domáci obranca Úradník, s 
jeho strelou v 11. minúte si však brankár hostí Teplan poradil. 14. minúta priniesla zakončenie hosťujúceho Gubu, avšak 
jeho pokus letel mimo troch žrdí gólmana Frühwalda. O päť minút neskôr si takmer dal vlastný gól obranca Považskej 
Bystrice Martin Matejčík, keď po obrannom zákroku nasmeroval loptu pod brvno Teplana. Ten však našťastie pre hostí 
loptu za seba nepustil. V 22. minúte takmer slávila úspech spolupráca ružomberskej dvojice Úradník – Zsigmund, druhý 
menovaný však mieril tesne nad brvno. Po trinástich minútach prišla prudká strela od Macejka, tá však skončila iba u 
pripraveného Teplana. V 40. minúte po Zsigmundovej prihrávke hlavičkoval záložník Martin Chrien, opäť však bez 
gólového efektu. V 43. minúte zahrával pokutový kop domáci Matej Madleňák, jeho strelu z bieleho bodu však Teplan 
zneškodnil. Madleňák sa však predsa len dočkal, keď po dvoch nedôrazných obranných zákrokoch hosťujúcej obrany 
dorazil loptu do siete na polčasový stav 1:0.

Na druhý polčas nastúpilo mužstvo z Liptova v značne pozmenenej zostave. V 58. minúte letela strela striedajúceho 
Halabrína tesne vedľa Teplanovej brány. 63. minúta priniesol vzruch do hosťujúcej obrany domáci Marek, nasledoval 
však len rohový kop. Postupne začali viac „hrýzť” aj futbalisti z Považia. Striedajúci brankár domácich Ťapaj musel 
v rozmedzí troch minút zneškodniť dve nebezpečné strely. Zabrať mu dal najmä druhý pokus zo 70. minúty, ktorého 
autorom bol hosťujúci útočník Lukáš Slávik. V 73. minúte sa hostia dočkali, keď Čiernik vymietol pravý horný roh 
Ťapajovej brány a vyrovnal na konečných 1:1.
Ružomberok sa v rámci zimnej prípravy najbližšie predstaví v utorok 17. januára o 13:30 na pôde maďarského klubu 
ZTE FC Zalaegerszeg.

MFK Ružomberok - MŠK Považská Bystrica 1:1
Góly: 45. Madleňák - 73. Čiernik
MFK Ružomberok: Frühwald (46. Ťapaj) – Fabiš (46. Marek), Mrva (67. Malý), Malý (46. Maslo), Madleňák – 
Zsigmund (46. Švehla) – Úradník (38. Luterán), Chrien (46. Halabrín), Rakyta (31. Matej), Macejko (62. Úradník) – 
Kelemen (46. Gerec)
MŠK Považská Bystrica: Teplan – Jambor, Matejčík, Kucharčík, Petruš, Nagy, Begáň, Hapal, Guba, Ďungel, Zuziak
Náhradníci: Hodál – Vaculík, Slávik, Demian, Čiernik, Boris, Pečarka.

Reakcie po zápase
Peter Struhár (tréner Ružomberka): „Bol to náš prvý zápas. V prvom polčase sme dobre kombinovali hru, aj sme sa 
vedeli pomocou krátkych kombinácií dostať za súperovu obranu, kde sme si vytvorili dostatok šancí. Išli sme do toho 
zápasu tak, aby každý jeden hráč dostal dostatok priestoru, minimálne za polčas. V zostave sme mali našich mladých 
chalanov. V druhom polčase bolo vidieť, že sme neboli tak dobre kompaktní a nechávali sme hlavne v stredovej zóne 
viac priestoru súperovým hráčom, následne sme si už nevytvárali toľko šancí. Celkovo sme boli nepresní v prihrávkach. 
Tým pádom sa hralo hore-dole a bolo tam veľa prechodových fáz hlavne do defenzívy.”

Peter Jakuš (tréner Považskej Bystrice): „S prvým polčasom nie som úplne spokojný. Súperovi sme nechávali príliš 
veľa šancí, viackrát nás podržal aj náš brankár, ktorý dokonca chytil penaltu. V druhom polčase sme hrali lepšie. Zvládli 
sme ho najmä po kondičnej stránke a podarilo sa nám aj vyrovnať. Chalani boli namotivovaní a chceli zápas aj otočiť. 
Remíza s Ružomberkom nás však určite teší. Chlapcom som sľúbil, že ak sa zápas skončí remízou alebo lepšie, nemusia 
ísť behať (smiech). Takže toto je odmena pre nich za dobre odohraný zápas.”
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5 jazykov lásky 
Gary Chapman

 
Knihu napísal dlhoročný americký manželský poradca Gary Chapman, ktorý 
počas svojej poradenskej praxe určil päť jazykov lásky ako: slová uistenia, 
pozornosť, prijímanie darov, skutky služby a fyzický dotyk. Kniha sa zaoberá tým, 
čo je zaľúbenosť, ako dlho trvá a jednotlivé jazyky bližšie objasňuje. Ich podstatou 
je, akým spôsobom si partneri navzájom prejavujú svoju náklonnosť. 

▶ Viktória Ondiková 

Na konkrétnych príkladoch autor ukazuje, aké problémy môžu nastať v manželstve aj 
krátko po svadbe a dáva návrhy, ako sa s nimi vysporiadať. Postupne sa dozvedáme, 
ktoré rady naozaj pomohli, ktorý jazyk lásky sa hodil ku konkrétnemu partnerovi a ku 
koncu jednotlivej kapitoly a aj to, aký spoločný progres manželia dosiahli. V jednej z 
najinšpiratívnejších kapitol pod názvom Láska je rozhodnutie nájdeme napríklad takúto zaujímavú vetu: „Láska nevy-
mazáva minulosť, ale mení budúcnosť“. Celá kniha obsahuje mnoho takýchto myšlienok, ktoré môžu pomôcť v ťažších 
situáciách v romantickom vzťahu. 

Kniha 5 jazykov lásky je zaujímavá tým, že rozoberá reálne príklady manželských problémov a to, ako ich autor riešil a 
komunikoval s manželskými pármi, ktoré sa s nimi potrebovali vysporiadať. Ak sa zaujímate o milostné vzťahy medzi 
ľuďmi, tak vám táto kniha ponúka rôznorodé riešenia na problémy, ktoré vás možno čakajú a takto im môžete predísť. 
Autor napríklad tvrdí, že ak je váš primárny jazyk lásky prijímanie darov, absolútne vám nezáleží na tom, aký drahý bol 
dar, ktorý ste dostali, ale na tom, že vaša milovaná osoba myslela len a len na vás. Ten dar je teda symbolom myšlienky 
na milovanú osobu a nie iba materiálny predmet. Na konci knihy sa nachádza aj osobitný test pre manžela aj manželku. 
Keď pravdivo odpoviete na všetky otázky, tak zistíte, ktorý jazyk je vám najbližší. Aj napriek malému rozsahu je kniha 
plná užitočných informácií a rád, ktoré nám pomáhajú pochopiť, ako pristupovať ku vzťahom tak, aby vydržali. 

Knihu odporúčam najmä ľuďom, ktorí žijú v partnerskom vzťahu. Po prečítaní tejto knihy sa možno naučíte niečo viac 
o sebe aj o svojom partnerovi.

Napriek všetkému  povedať životu áno
Viktor E. Frankl

Pri tejto knihe si nejeden človek uvedomí, aký vzácny je ľudský život. Autor dôveryhodne opísal prežitie v krí-
zovej situácii, konkrétne v koncentračných táboroch. Počas čítania si uvedomíte, ako neľudsky sa vie správať 
človek k inému človeku. Až z toho lezie mráz po chrbte. 

▶ Ľudmila Kisková

Autor venuje v diele veľa miesta psychike. Pozitívne sa snaží opisovať zážitky z tábora, aj keď tú hrôzu, ktorú tam v 
skutočnosti prežíval, si nedokáže nik predstaviť ani v tom najhoršom sne. Vystihuje ju tento zaujímavý výrok: „Človek 
je bytosť, ktorá vždy rozhoduje, čím je. Je bytosť, ktorá vynašla plynové komory. Zároveň je však bytosť, ktorá do tých 
plynových komôr išla vzpriamene – s modlitbou na perách.“ Miestami je až fascinujúce, aký bezcitný a krutý dokáže 
človek byť. Aj keď som už čítala diela spracúvajúce túto tému, nepoznala som doposiaľ pohľad psychológa, čo ma na 
tejto knihe nesmierne bavilo, avšak pre čitateľa bude možno ťažšie spracovať opisované fyzické utrpenie.

Vďaka tejto knihe môže čitateľ nahliadnuť do psychiky väzňov a dozvedieť sa, ako človek dokáže znášať nielen fyzický, 
ale hlavne psychický nátlak. Po prečítaní sa môžete len utvrdiť v tom, ako veľmi môžete byť vďační za všetko, čo v 
živote máte. Pretože človek môže prísť o všetko hmotné, čo v živote mal, ale ak má pri sebe rodinu a priateľov, to je to 
najviac. A hlavne byť vďační za slobodu. To, že môže slobodne povedať svoj názor, vyznávať náboženstvo a mnoho 
ďalších vecí. 

Dielo je naozaj nádherné a unikátne a odporúčam ho prečítať každému, kto chce získať trochu odlišný pohľad na svet.

Odporúčanie redakcie      Knihy
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Odporúčanie redakcie      Podniky

Aj v kaviarni či bistre môžeš byť produktívny!
▶ Ľudmila Kisková

Blaho od Aďky

V kaviarni Blaho od Aďky vám budú tiecť sliny nie- 
len po skvelej káve a drinkoch, ale aj po plnej vitrínke 
koláčov, ktoré pochádzajú priamo z ich cukrárenskej 
výroby. Taktiež ponúka skvelú atmosféru, ktorá sa hodí 
pri práci na notebooku alebo čítaní knihy. Kaviareň sa 
nachádza na adrese, Štefana Moyzesa 1.

facebook.com Cool-beans

kavickari.sk

Chocolaterie Passé

Priamo na pešej zóne v centre mesta môžete nájsť unikátnu presklenú dvoj-
poschodovú budovu, ktorá vás očarí nielen svojím dizajnom, ale aj výborný-
mi pochúťkami z čokolády, kávy alebo koktailov. Džezová hudba dopĺňa 
príjemnú atmosféru, pri ktorej vám práca pôjde úplne sama. Skvelé miesto 
na relax a pokec s priateľmi.

facebook.com Chocolaterie-Passé

Čajovňa teahouse Relax Club

Miesto ako stvorené pre študentov. V čajovni si každý 
nájde niečo pre seba. Okrem pestrej ponuky čajov s 
unikátnymi názvami si v nej môžeš vychutnať aj skvelé 
koktaily alebo výbornú kávu. Úplný raj pre knihomoľov 
a workoholikov. Príjemnú atmosféru dopĺňa poho-
dová hudba a úplné pohodlie vám zaručia sedacie vaky. 
Čajovňa sa nachádza v centre, na adrese, Podhora 37.

Cool Beans

V tomto veľmi útulne zariadenom bistre si môžete okrem dobrej kávy 
vychutnať aj dobré a zdravé pochúťky. Cool Beans ponúka veľmi príjemnú 
atmosféru, v ktorej sa budete cítiť ako doma. Ak radi pracujete na notebooku, 
mimo domu, tak Cool Beans je na to ako stvorené. Bistro sa nachádza na 
Námestí slobody.

facebook.com Čajovňa Relax
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Básne

  

  Uspávanka 

▶ Lucia Počatková

Teplý vánok šteklí na nose,
Nohy zaborené v tráve , bosé.
Slnko zapadá za obzor,
Sleduj ho - obraz, žiarivý vzor.

Ticho, príroda šepká uspávanky živému.
Skláňajú sa stromy, ich tiene , mocnému.
Chceme vnímať a počuť Boží hlas...
Prebúdzajúci všetko dobré v nás.

Chuť premeniť seba, pozerať vnútorne na to prekrásne...
V druhých vidieť Boha, je nesmierne úžasné.
Predstav si kvety zamkýnajúce farebné lupene,
Pomarančové nebo, vtáci spievajúce pri tejto premene.

Zavri oči a zastav sa...
Myšlienka v tichu skrýva sa.
Hľadanie tajomstva, poznanie seba...
Cieľ dušou dotýkať sa neba.

Uspávanka utícha, čas zastavuje...

Teplý vánok šteklí na nose,
Nohy zaborené v tráve, bosé...
Tma hľadá cestičky pomedzi svetlo 
Všetko zázračné sa posledný krát stretlo

Sen v sľube veľkom daný nám 
Na konci dňa nezaspávať sám
Čo ťa teda slovo o ľudskom živote učí ?
Že najväčšia milosť je usínať v božom náručí.

Keď sa na chvíľu zamyslíš... 
▶ Lucia Počatková

Každým darom je ďalší deň   
Treba žiť podľa pravdy preň.  
Hlavne zistiť posolstvo krásy seba
V tichu šepkať prosby do neba.

Občas sa môžeme zvláštne cítiť 
Netušiac koho, čoho sa štítiť 
Aké cesty sú správne, aké nie
Hľadajúc milosť, lásku či uznanie.

Veď veľakrát máme pod nosom čo sa nám zdá stratené
Plody ktoré dýchajú, rastú, žijú.. no sú odvrátené.
Ako môže byť príliš veľa, málo si vážiť? 
Neodchýliť sa, po pokoji bažiť? 

Čo vieme je menovať veci ktoré máme, ktoré nie 
Čo je vzácne, čo drahé...načo to míňanie?
Súdiť občas seba, iných dvíhať zo zeme.
Pomôžu oni, keď my raz padneme.

Skúsme každým krokom v živote 
Premýšľať o jeho hodnote,
Teda dávať vinu rozumu, nie srdcu
Urobiť zo svedomia svojho vodcu

Predbiehať čas to predsa nie je niečo ťažké
Napomínať sa dopredu pri každej chybe či narážke.
Spĺňať podmienky, zákony nám dané zhora 
Na konci dňa skryť sa do ticha a počúvať hlas Boha.
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Fejtón a karikatúra

Strasti a zvláštnosti cestovania hromadnou dopravou
   ▶ Tamara Tomčíková

Každý môj deň začína ránom. Myslím, že tak to má väčšina ľudských bytostí. Aj keď pri niektorých účastníkoch 
vlakovej dopravy by sa skutočne dalo polemizovať o slovnom spojení „ľudská bytosť“. Nepredbiehajme však. 
Vôbec prvou príčinou pokašlaného rána býva obyčajne budík. Tóny akýchsi prazvláštnych melódií, ktoré si 
môžeme nastaviť na našich telefónoch, sú pre mňa vyslovene bodnými ranami do uší. Niektoré by som zas 
použila skôr ako soundtrack k filmu E.T. - Mimozemšťan. Občas sme však všetci ako z inej planéty. 

Ku množstvu problémov, ktoré so sebou prináša vysokoškolský život, azda najviac prispieva každodenné ces-
tovanie hromadnou dopravou. Teda pokiaľ nie ste ubytovaní na intráku. To je však už celkom iný príbeh. 

Niekedy prestupujeme z nohy na nohu, keď nám pomaly ale isto odchádza vlak, zatiaľ čo stále stojíme v 
nekonečnom rade na lístky. Ale prestupovať môžeme aj v prípade, že sme z väčšej diaľky a či chceme alebo nie, 
potrebujeme využiť vlakovú aj autobusovú dopravu, pretože priame spoje prosto neexistujú. 

Medzi výhody prestupovania z vlaku do autobusu, či z autobusu do vlaku, nepochybne patrí fakt, že v prípade, 
ak jeden zo spomínaných dopravných prostriedkov mešká, pravdepodobne vám to naruší celú cestovateľskú 
seansu a taktiež budete meškať do práce či do školy. Ďalšou obrovskou výhodou je, že môžeme stretnúť o-
mnoho viac zaujímavých ľudí. Dokonca by som povedala, že ide vyslovene o výber toho najlepšieho z ľudskej 
populácie. Nejde však len o ľudí prepravujúcich sa z bodu A do bodu B. Staničné bufety sú priam preplnené 
intelektuálmi, ktorí za svoj doterajší život stihli precestovať celý svet a na bankovom konte majú také sumy, 
ktoré si ani len nedokážeme predstaviť. Preto ma vždy mátala otázka, prečo nezainvestujú do nových zubov? 

kresba: Tamara Tomčíkova 29




